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بـر فیبر نـوری بـرای منازل

 جهـش چشـمگیر وصـول درآمدهـای نفتی 

در دولـت سـیزدهم

ایـران همـواره مدیون بانوانی اسـت که اسـوه های 

222مقاومـت در دامان آنـان پرورش یافتند 

فاز سوم پیاده راه آیت االله مرعشى نجفى دهه فجر افتتاح مى شود

برنامه ریزى هاى شهرى قم بر مبناى محله محورى

راه اندازى سامانه هاى صوتى و تصویرى در اتوبوس ها

مدیـر منطقـه هفـت شـهردارى قـم از افتتـاح فـاز 
سـوم پیـاده راه آیـت االله مرعشـى نجفـى (ارم) در 
دهـه فجـر امسـال خبـر داد. مجیـد متین فـر در 
جلسـه شـوراى مدیران شـهردارى قم که در سـالن 
رضـوان شـهردارى مرکـز برگـزار شـد بـا اشـاره به 
پیگیـرى پروژه فاز سـوم پیـاده راه آیت االله مرعشـى 
نجفـى اظهـار داشـت: پـروژه فـاز سـوم پیـاده راه ارم یـا آیت االله مرعشـى نجفى تـا دهه 
فجـر امسـال تکمیـل و در اختیـار شـهروندان قـرار خواهـد گرفـت.  وى افزود: بـا توجه 
به صـورت وضعیت هایـى که از پیمانـکار به دسـت ما رسـیده، درصدد هسـتیم با منابع 
مناسـب هزینه هـاى نهایى پـروژه را تأمین کنیـم.  مدیر منطقـه هفت شـهردارى قم با 
اشـاره بـه اینکه این پـروژه در حـال حاضر 85 درصد پیشـرفت فیزیکـى دارد ادامـه داد: 
یـک سـرى خرید نقـدى براى پـروژه بایـد صـورت بگیرد تـا بتوانیـم در زمان مناسـب 
پـروژه را افتتـاح کنیـم.  وى با اشـاره به اهمیت ایجاد فضاى سـبز مناسـب و زیبـا در این 
مسـیر خاطرنشـان کرد: کاشت فضاى سـبز هماهنگ شـده تا گونه هاى مناسبى به کار 
گرفته و زیبایى مسـیر بیشـتر شـود.   متین فر همچنین از برگزارى جلسـاتى با شـوراى 
هماهنگى تبلیغات اسـلامى اسـتان قم بـراى حذف تیرهـاى اطلاع رسـانى و جایگزین 
کـردن سـازه هاى مناسـب در ایـن مسـیر خبـر داد.  وى همچنین با اشـاره بـه پیگیرى 
پـروژه فاز 5 عمار یاسـر در منطقـه هفت، از تخریب یـک ملک و امضـاى توافق نامه براى 

ملـک دیگـر در این مسـیر خبـر داد.

سرپرسـت معاونـت برنامه ریـزى و منابـع انسـانى 
شـهردارى قـم از برنامه ریـزى مدیریت شـهرى بر 
اسـاس نیازسـنجى هاى محـلات و محلـه محورى 
بـر مبناى برنامه راهبرى قـم 1404 خبر داد. مجید 
محمدرضاخانى  با اشـاره به برنامه ریزى شـهردارى 
قم بـراى ارتقاى کیفـى زندگى در محلات شـهرى 
اظهـار داشـت: بعـد از اتمـام برنامه راهبـرى نخسـت و تصویـب برنامه پنج سـاله دوم 
1404، در ایـن صـدد هسـتیم برنامـه مناطـق و محلات احصا کـرده کـه خروجى آن 
منجـر به ارتقـاى کیفـى زندگـى در محلات شـود. وى بـا بیان اینکـه بـراى هر محله 
بـه تفکیـک، نیازسـنجى و وضعیـت هر محلـه احصا مى شـود تصریـح کرد: بـا توجه 
بـه شـاخص هایى برنامـه راهبردى شـهر قـم، فاصلـه محله تا اسـتانداردها سـنجیده 
مى شـود. سرپرسـت معاونـت برنامه ریزى و منابع انسـانى شـهردارى قم عنـوان کرد: 
در ایـن زمینـه براسـاس نیازسـنجى پروژه هـا بودجـه تعریف مى شـود تـا بتوانیم هر 
محله را به اسـتانداردهاى موردنظـر در دوره هاى کوتاه مدت و بلندمدت برسـانیم. وى 
بـا تأکید بـر اینکه طبـق ایـن نقشـه راه، برنامه ریزى هایـى صفر تـا 100 خواهـد بود، 
یادآور شـد: شـهردارى به دنبال توزیع عادلانه خدمات شـهرى اسـت تا بتوان شـهرى 

در تـراز انقلاب اسـلامى شـکل بگیرد.

معـاون حمل ونقـل و ترافیـک شـهردارى قـم بـا 
بیـان اینکـه مجموعـه مدیریـت شـهرى قـم در 
تلاش اسـت تـا فضـاى عمومى شـهر را متناسـب 
بـا نیازهـاى اقشـار مختلـف کند گفـت: بـه دنبال 
راه انـدازى سیسـتم هاى صوتـى و تصویـرى در 
اتوبوس هـاى شـهرى بـراى نابینایان و ناشـنوایان 
هسـتیم. مسـعود طبیبـى با اشـاره بـه اهمیـت توجه بـه ابعـاد مختلـف ترافیکى در 
شـهر بـراى اقشـار مختلف اظهـار داشـت: مکانیزه نبـودن پل هـاى عابر پیاده سـبب 
مى شـود تـا افراد سـالمند در عبـور از عـرض خیابان دچار مشـکل شـوند و مجموعه 
مدیریـت شـهرى قم در تلاش اسـت تـا فضاى عمومى شـهر را متناسـب بـا نیازهاى 
اقشـار مختلـف کنـد. وى خاطرنشـان کـرد: بـا برنامه ریـزى شـهردارى قم بـه زودى 
سـامانه صوتـى در ایسـتگاه هاى نـاوگان عمومـى قم بـراى اسـتفاده ویـژه نابینایان 
راه انـدازى خواهـد شـد و بعـدازآن نیـز سـامانه تصویـرى بـراى افـرادى که مشـکل 

ناشـنوایى دارنـد، راه انـدازى مى شـود.

در شهر اخبار کوتاه

معـاون فنـى و عمرانـى شـهردارى قـم 
گفـت: در پـروژه ادامه تونل غدیر، مسـئله 
جابه جایـى تأسیسـات شـهرى ازجملـه 
تأسیسـات بـرق موجـب زمان بـر شـدن 
پروژه شـده اسـت. عبـاس حلوائـى زاده در 
جلسـه شـوراى مدیران شـهردارى قم که 
در سـالن اجتماعات رضوان در شـهردارى 

مرکـز برگـزار شـد، با اشـاره به اخـذ مجوز 
انحـراف ترافیک بـراى پیگیرى ایـن پروژه 
اظهار داشـت: پـس از پیگیرى هـاى مکرر، 
هفتـه پیش موفـق شـدیم مجـوز انحراف 
ترافیـک را از شـوراى ترافیک اسـتان اخذ 
نماییـم.  وى ادامـه داد: بـدون ایـن مجـوز 
انحـراف ترافیـک در مسـیر قبـل از میدان 

در حـال  و  داشـتیم  معلـم مشـکلاتى 
حاضـر بـا ایـن کار یـک جبهـه کارى بـه 
پـروژه اضافه شـد.  معـاون فنـى و عمرانى 
شـهردارى قم با اشـاره به اهمیت پیگیرى 
تعـارض ملکـى پـروژه ادامـه تونـل غدیـر 
خاطرنشـان کـرد: حـدود 5 ملـک دیگر تا 
اتمام تملـکات پروژه باقى مانده اسـت.  وى 

با اشـاره به عبور تأسیسـات برق فشارقوى 
از محـل این پروژه گفـت: در حال مکاتبه با 
تهران هسـتیم تا این مشـکلات را برطرف 
کنیم.  حلوائـى زاده ادامه داد: شـرکت برق 
منطقـه اى تهـران یک تونل مشـترك از ما 
مى خواهد کـه هزینـه هنگفتـى دارد و در 
حال رایزنى هسـتیم، بقیـه معارضین را در 
حـال حاضر مشـغول جمع آورى هسـتیم 
تـا ایـن پـروژه از خیابـان معلـم تـا خیابان 
ممتـاز بـه نتیجـه برسـد.  وى بـا اشـاره به 
فعـال بـودن پـروژه تقاطـع غیرهمسـطح 
نمـاز خاطرنشـان کـرد: در روزهـاى آینده 
دهانـه زیرگـذر را خاك بـردارى مى کنیـم 
و خاك بـردارى فردوسـى غربـى نیـز در 
حـال اتمام اسـت.  معـاون فنـى و عمرانى 
شـهردارى قـم با اشـاره به اتمـام کار نیمى 
از شـمع هاى زیرگذر فردوسـى شـرقى در 
ایـن پـروژه گفـت: دو پل هم سـطح میدان 
و دوربرگـردان هـم تـا پایـان دى مـاه اجرا 
مى شـود.  وى ادامـه داد: در ادامـه پـروژه 
بـراى جلوگیـرى از انسـداد ترافیکـى در 
سـمت میـدان ولیعصـر (عـج) نیـاز بـه 
همکارى نیروهـاى راهور خواهیم داشـت.

و  سـرمایه گذارى  سـازمان  رئیـس 
مشـارکت مردمـى شـهردارى قـم، یکـى 
از راه هـاى ایجـاد پارکینـگ در شـهر را 
توسـعه پارکینگ هـاى زیرسـطحى بـراى 
جلوگیـرى از هزینه هـاى بـالاى تملـکات 
دانسـت. علـى رمضانـى  بـا اشـاره بـه 
اهمیت توسـعه پارکینـگ به ویژه در شـهر 
و هسـته مرکـزى شـهر قـم اظهار داشـت: 
هسـته مرکـزى شـهر بـه دلایـل مختلف 

در دهه هـاى گذشـته تنهـا معطـوف بـه 
ساخت وسـاز و تغییـرات بافـت بـوده و 
متأسـفانه خیلى توجهى بـه افزایش حجم 
پارکینگ ها متناسـب با افزایش خودروها، 
موتورسـیکلت ها، ترددها و..  نشـده اسـت.  
وى برنامـه حـال حاضـر شـهردارى را براى 
توسـعه پارکینـگ موردبررسـى قـرارداد و 
گفـت: بـه مناطـق اعلام شـده زمین هـاى 
مناسـب بـراى پارکینگ را مشـخص کرده 

و اعـلام کننـد تـا بتوانیـم به کمـک بخش 
خصوصـى پارکینـگ احـداث کنیـم.

 رئیس سازمان سـرمایه گذارى و مشارکت 
مردمـى شـهردارى قم، سـاخت پارکینگ 
بـراى  مناسـبى  راهـکار  را  زیرسـطحى 
توسـعه پارکینـگ دانسـت و یـادآور شـد: 
بسـیارى از شـهرها مانند مشـهد، اصفهان 
و تهـران از ایـن راهـکار اسـتفاده کـرده و 
هزینـه تملک زمیـن در سـاخت پارکینگ 

شناسـایى  از  وى  کرده انـد.   حـذف  را 
خیابان دسـتغیب براى سـاخت پارکینگ 
زیرسـطحى خبـر داد و خاطرنشـان کـرد: 
سـرمایه گذار هم بـراى سـاخت پارکینگ 
زیرسـطحى براى ایـن خیابان وجـود دارد، 
اما نیـاز داریم بـا برنامه ریزى اقدامـات لازم 
صـورت گیـرد.  رمضانـى در پایـان یـادآور 
شـد: شـهردار قـم حمایت هـاى زیـادى 
از سـرمایه گذار دارد و همـه بخش هـاى 
شـهردارى بایـد از ایـن فرصـت اسـتفاده 
کـرده و رویکـرد و نگاه خـود را تغییر دهند.

آغاز استانداردسازى سرعت کاه هاى غیراستاندارد 

افتتاح بلوار شهیدان برقعى در دهه فجر امسال

حمل ونقـل  سـازمان  سرپرسـت 
ترافیک شـهردارى قم گفت: فهرستى 
سـرعت کاه هاى  و  سـرعت گیرها  از 
غیراسـتاندارد تهیه شـده و از روزهـاى 
گذشـته استانداردسازى آنان آغازشده 
اسـت که در چند روز گذشـته دو مورد 
سـرعت کاه غیراسـتاندارد تخریب و با در نظر گرفتن شـکل افقى و عمودى 
و پکیچ کامل از ایمنى نصب شـد. حسـین شـعبان زاده   با اشـاره به اقدامات 
و فعالیت هـا در حـوزه حمل ونقـل و ترافیک شـهر قم اظهار داشـت: اجراى 
خط کشـى ها، اصـلاح سـرعت گیرها و سـرعت کاه ها در سـطح شـهر کـه 
به صـورت غیرمنظـم و غیراسـتاندارد نصب شـده باشـد، جـز اقدامـات در 
دسـتور کار سـازمان حمل ونقـل و ترافیـک شـهردارى اسـت.  وى بـا بیـان 
اینکـه سـاماندهى پارکینگ هـا به عنـوان معضلـى اساسـى یکـى دیگـر از 
اقدامـات شـهردارى بـوده کـه دراین بـاره پروژه هایـى را براى سـال 1404 
برنامه ریـزى مى کنیـم، افـزود: معضـل پارکینـگ از دیرباز مشـکلاتى را در 
قـم بـه وجـود آورده اسـت و فضاى پارکینگ ها در شـهر به صـورت پراکنده 
هسـتند.  سرپرسـت سـازمان حمل ونقـل و ترافیک شـهردارى قـم افزود: 
در حـال حاضـر ظرفیـت 6 هـزار جـاى پارك اطـراف حرم مطهـر حضرت 
معصومـه(س) مسـتقر اسـت و در آینـده چنـد پارکینـگ دیگـر بـه ایـن 
ظرفیـت افـزوده مى شـود.  وى یکـى از مشـکلات پارکینگ هـاى هسـته 
مرکـزى را توقـف طولانى مـدت برخـى شـهروندان دانسـت و گفـت: بایـد 
برنامه ریـزى یکپارچـه اى در ایـن زمینه صـورت گیرد چراکـه پارکینگ ها 
بـراى اقامـت زیـاد نبوده و یـک خودرو بـراى مدت زیـادى نمى تواند اقامت 
داشـته باشـد.  شـعبان زاده خاطرنشـان کـرد: در هنـگام اوقات شـرعى اوج 
ترافیـک در ورودى و خروجـى پارکینگ هـا وجـود دارد و عجله شـهروندان 
در ایـن سـاعات مشـکلاتى را بـه وجـود مـى آورد.  وى استانداردسـازى 
سـرعت گیرها و سـرعت کاه ها را موردتوجه قرار داد و یادآور شـد: فهرسـتى 
از سـرعت گیرها و سـرعت کاه هـاى غیراسـتاندارد تهیه شـده و از روزهـاى 
گذشـته استانداردسـازى آنـان آغازشـده اسـت کـه در چنـد روز گذشـته 
دو مـورد سـرعت کاه غیراسـتاندارد تخریـب و بـا در نظـر گرفتـن شـکل 
افقـى و عمـودى و پکیـچ کامـل از ایمنـى نصب شـد.  سرپرسـت سـازمان 
حمل ونقـل و ترافیـک شـهردارى قـم اذعـان کـرد: برخـى از میخ کوبى هـا 
در معابـر به طـور اسـتاندارد نصـب نشـده کـه حتمـاً بازنگرى مى شـود و با 
توجـه بـه اینکه گل میخ هـا به خصوص بـراى موتورها خطرناك اسـت، این 
گل میخ هـاى غیراسـتاندارد از سـطح شـهر جمـع و در جاى مناسـب ترى 

نصـب مى شـود.

مدیـر منطقـه یک شـهردارى قـم از اتمام 
پـروژه بلـوار شـهیدان برقعـى و افتتـاح 
ایـن پـروژه در دهـه فجـر امسـال خبـر داد. 
علیرضا اقبالیان در جلسـه شـوراى مدیران 
شـهردارى قـم، بـا اشـاره بـه افتتاح پـروژه 
بلـوار شـهیدان برقعـى در دهه فجر امسـال 
اظهـار داشـت: بـا هماهنگـى دسـتگاه قضایـى اسـتان، تملک هـا به مراحـل خوبى 
رسـیده اسـت.  وى بـا اشـاره بـه اتمـام جدول گـذارى پـروژه تـا هفتـه آینـده افزود: 

تسـطیح پیـاده رو و کاشـت فضـاى سـبز نیـز در حـال انجام اسـت.
 وى بـه جانمایـى تقاطـع بلـوار شـهیدان برقعـى و بلوار سـمیه اشـاره کـرد و گفت: 
درخت هـا در حـال جابه جایـى بـوده و پیمانـکار اجـراى تقاطـع نیز مشخص شـده 
اسـت.  مدیـر منطقـه یـک شـهردارى قـم به نصـب تیرهاى بـرق در این پـروژه براى 
تأمیـن روشـنایى اشـاره کـرد و افـزود: در عملیـات عمرانـى بـه چنـد مشـکل فنى 
ازجملـه وجـود چاه هـاى قدیمـى و نشـتى عظیم گاز رسـیدیم که موجب سسـتى 

خـاك شـده بود.

 جابه جایی تأسیسات شهری در تونل غدیر

هزینه های بالای تملکات سد راه احداث پارکینگ

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی :

راهبـرد ایـران در مذاکـرات توافـق دائـم 
بـراى لغـو مؤثـر تحریم  هاسـت

استاندار قم:

ـــم  ـــتان ق ـــى اس ـــع بوم ـــت صنای تقوی
ــود ــال مى شـ دنبـ
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رییس کمیسیون ویژه مجلس شورای اسلامی:

شاهد سقوط آزاد  در جوانى 
جمعیت   ایران هستیم

مشاور وزیر بهداشت:

میزان بارورى درکشور به شدت رو به 
کاهش است

جانشین رئیس پلیس راهور ناجا:

            سوخت مناسب و ایمنی 
           برای خودروها نیست

افتتــاح بلــوار شــهیدان برقعــى در 
دهــه فجــر امســال

ــالاى تملــکات ســد  هزینه هــاى ب
راه احــداث پارکینــگ
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مدیـر منطقه یـک شـهردارى قـم از اتمـام پـروژه بلوار 
شـهیدان برقعى و افتتاح ایـن پروژه در دهه فجر امسـال 
خبـر داد. علیرضا اقبالیان با اشـاره به افتتاح پـروژه بلوار 
شـهیدان برقعـى در دهه فجـر امسـال اظهار داشـت: با 
هماهنگى دسـتگاه قضایى اسـتان، تملک ها بـه مراحل 

خوبى رسـیده است.   

رئیـس سـازمان سـرمایه گذارى و مشـارکت مردمـى 
شـهردارى قم، یکى از راه هـاى ایجاد پارکینگ در شـهر 
را توسـعه پارکینگ هاى زیرسـطحى بـراى جلوگیرى از 
هزینه هـاى بالاى تملکات دانسـت. وى افزود:  در هسـته 
مرکزى شـهر  متأسـفانه خیلى توجهى بـه افزایش حجم 

پارکینگ ها متناسـب    نشـده اسـت.  

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم:

ــى  ــد کمـ ــار رشـ ــى در کنـ ــد کیفـ رشـ
جمعیـــت دنبـــال شـــود

إنَِّا لِلَّهِ وَإنَِّا إلَِیْهِ رَاجِعُونَ 

برادر ارجمند جناب آقای سعید عباسی
ــوتان دوران  ــه از پیشکس ــان   ک ــدر گرامیت ــت پ درگذش

دفــاع مقــدس و جانبــاز جنــگ تحمیلــی   بــوده   را 

خدمــت حضرتعالــی و ســایر بازمانــدگان تســلیت عرض 

نمــوده  و بخشــش و رحمــت الهــی را بــرای آن  مرحــوم 

از درگاه پــروردگار متعــال خواهانیــم.  بــرای  شــما و  

ــم. ــلامتی داری ــر و س ــدگان آرزوی صب ــایر بازمان س

مهدى کاروان -  محمد احمدى نژاد  

إنَِّا لِلَّهِ وَإنَِّا إلَِیْهِ رَاجِعُونَ 

همکار گرامی جناب آقای محمد علی مریزاد

مصیبـــت وارده بـــه جنابعالـــی و خانـــواده محترامتـــان  

را تســـلیت عـــرض نمـــوده، از درگاه خداونـــد متعـــال 

بـــرای آن مرحومـــه رحمـــت و مغفـــرت واســـعه و 

ــوری و  ــرم صبـ ــواده محتـ ــی و خانـ ــرای جنابعالـ بـ

ــن  ــد قریـ ــم. خداونـ ــئلت می نمایـ ــکیبایی مسـ شـ

ـــد. ـــش فرمای رحمت

 مهدى کاروان -  محمد احمدى نژاد  
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   خبر         

اقتصاد  -  سیاست   

 100 نماینـده مجلـس طـى نامـه اى خطـاب بـه آیـت االله رئیسـى، از دولت در 
خواسـت کردنـد تا واگـذارى سـهم 18 درصدى خـود در هلدینـگ خلیج فارس 
را لغـو کنـد.   100 نماینـده مجلـس طـى نامـه اى خطـاب بـه آیت االله رئیسـى، 
از دولـت در خواسـت کردنـد تـا واگذارى سـهم 18 درصـدى خـود در هلدینگ 
خلیـج فـارس را لغـو کنـد. متن ایـن نامه به شـرح زیـر اسـت:  واگـذارى هجده 
درصـدى سـهام باقـى مانـده دولـت در هلدینـگ پتروشـیمى خلیج فـارس، به 

عنـوان تاریخـى تریـن مزایـده در بورس و سـازمان خصوصـى سـازى، در حالى 
در شـرف انجـام اسـت کـه، چنین حجمـى از واگـذارى، نـه در فروش مسـتقیم 
و نـه در فـروش هـاى رد دیـون سـابقه نداشـته اسـت و زمـان کوتـاه تصمیـم و 
اجـراى آن نیـز موضوعـى قابـل تأمـل مـى باشـد. نکتـه قابـل توجه آنسـت که 
عرضـه پانـزده درصـدى آن بـه صـورت بلوکـى صـورت میپذیـرد و ایـن بـدان 
معناسـت کـه تعـداد کمـى از سـهامداران بورسـى امـکان خریـد ایـن حجـم از 

سـهام  هلدینـگ ( کـه قریب بـه دو میلیـارد دلار مـى باشـد) را دارا خواهند بود.
ــودن  ــا دارا ب ــیمى ب ــع پتروش ــى صنای ــرکت مل ــه ش ــى اســت ک ــن در حال ای
ــزار ســرمایه  ســهام کمتــر از بیســت درصــد هلدینــگ خلیــج فــارس ،تنهــا اب
ــتراتژیک را  ــاى اس ــروژه ه ــراى پ ــزى در اج ــه ری ــور و  برنام ــذارى و حض گ
ــاى  ــرح ه ــازى ط ــت را از فعالس ــا دول ــهام قطع ــن س ــذارى ای ــوده و واگ دارا ب

ــد. ــى نمای ــد م ــع ی ــتراتژیک خل اس

 نامه 100 نماینده مجلس به رئیس جمهور درباره لغو واگذارى بزرگترین پتروشیمى کشور 

وزیـر نفت تأکید کـرد: وصول درآمدهاى نفتـى در دولت 
سـیزدهم جهش چشـمگیرى نسـبت بـه قبل داشـته و 
پـول آن به صـورت منظـم در حـال وصـول اسـت.  جواد 
اوجـى در تازه تریـن مطلب در حسـاب کاربرى خـود در 
توئیتـر نوشـت: «-1 ریاسـت محترم جمهور به درسـتى 
از افزایـش 40 درصـدى «میـزان» صـادرات نفـت در 
دولـت سـیزدهم خبـر داده انـد.  -2 تردیدى نیسـت که 
افزایـش قیمـت نفـت هـم روى افزایـش درآمـد کشـور 
مؤثـر بـوده اسـت.  -3 در مجمـوع وصـول درآمدهـاى 
نفتى کشـور بیش از چند برابر شـده که حاصـل افزایش 
میـزان فـروش و افزایـش قیمـت اسـت.  -4 امـا از آن 
مهم تـر، وصـول درآمدهـاى نفتـى در دولـت سـیزدهم 
اسـت که جهش چشـمگیرى نسـبت بـه قبل داشـته و 

پـول آن به صـورت منظـم در حـال وصـول اسـت.»

وزیـر جهادکشـاورزى گفت: براى دسـتیابى بـه داده ها 
و اطلاعـات تولیـد در بخـش کشـاورزى تا سـال آینده 

رصدخانـه کشـاورزى را راه انـدازى خواهیـم کرد.
  سـید جواد سـاداتى نـژاد در نشسـت اندیشـکده آب و 
محیط زیسـت مرکـز الگوى اسـلامى ایرانى پیشـرفت 
که بـا حضور جمعى از اسـاتید دانشـگاهى برگزار شـد، 
اظهـار کرد: شـرایط کشـور مـا از نظـر اقلیمـى و منابع 
آب و خـاك با وجـود محدودیت هاى ناشـى از تغییرات 
اقلیم نسـبت به منطقه و کشـورهاى همسـایه شـرایط 
بهتـرى اسـت و ظرفیت هـاى بى نظیـرى داریـم که در 
مقایسـه بـا سـایر کشـورها مى توانیم عـلاوه بـر تامین 
غـذاى کشـور خودمـان نقشـى هـم در تامیـن غـذاى 
همسـایگانمان داشـته باشـیم.  وى  ادامـه داد: امـروزه 
امنیـت غذایى در قانون اساسـى کشـورها وجـود دارد و 
نسـبت به وضعیت گذشـته خـود ارتقـا پیدا کـرده و به 
اقتـدار غذایى رسـیده اسـت. بنابرایـن کشـورها به غذا 
به عنـوان ابـزار قـدرت و امنیت نـگاه مى کننـد. امروزه 

غذا از اسـلحه جایـگاه بالاتـرى دارد.

 جهش چشمگیر وصول درآمدهاى 

نفتى در دولت سیزدهم

راه اندازى رصدخانه کشاورزى تا 
سال آینده

وزیـر کشـور گفـت: اسـاس تحـولات در هـر حـوزه اى 
تحـولات اجتماعى اسـت و پایـدارى این تحـولات منوط 

بـه سـامندهى تحـولات اجتماعى اسـت.
  احمـد وحیـدى در دومیـن همایـش ملـى مواجهـه بـا 
آسـیب هاى اجتماعـى از دیـدگاه اسـلام، اظهار داشـت: 
بحـث مقابلـه بـا آسـیب هاى اجتماعـى و چگونگـى 
آن بسـیار مهـم اسـت.  وى افـزود: مسـئله آسـیب هاى 
اجتماعـى از فورى تریـن و مهم تریـن موضوعاتـى اسـت 
کـه بایـد بـه آن پرداخـت و نیازمند نـگاه علمـى و دقیق 
اسـت.  وحیـدى بیـان کـرد: آسـیب هاى اجتماعـى از 
طرفـى جغرافیامند هسـتند و بنـا بر موقعیت آسـیب ها 
متفـاوت انـد و از طرفـى نیازمنـد نگاه ملـى و بعضـاً بین 

المللـى بـراى حـل آن هسـتند.
 وزیـر کشـور عنوان کـرد: مسـئله آسـیب هاى اجتماعى 
بـه دلیل اینکه اگـر با فوریت بـه حـل آن نپردازیم تبدیل 
بـه موضوعـى مزمن خواهـد شـد از جمله مسـائل فورى 
اسـت و آنچـه کـه زیرینـاى حرکت هـاى اصیـل اسـت 
حـل مسـائل آسـیب هاى اجتماعـى اسـت.  وى اظهـار 
کـرد: نمى تـوان یـک موضـوع را انتخـاب کرد کـه عوامل 
فرهنگـى، اقتصـادى و غیـره در آن تأثیـر نداشـته باشـد 
بنابراین مسئله آسـیب هاى اجتماعى و همه عوامل مؤثر 
در آن بـه همـراه میزان اثرشـان مهم هسـتند.  وحیدى با 
اشـاره بـه اینکـه موضـوع آسـیب هاى اجتماعـى از ابعاد 
مختلـف قابل توجه اسـت تصریح کـرد: ما بـه دنبال یک 
جامعه اسـلامى هسـتیم که جامعـه اى مملـو از کمالات 
انسـانى و به دور از این آسـیب ها اسـت بنابراین بدون این 
مـوارد رشـد در جامعـه محقـق نخواهـد شـد.  وى گفت: 
اسـاس تحـولات در هـر حـوزه اى؛ تحـولات اجتماعـى 
اسـت و پایـدارى تحـولات در حوزه هـاى دیگـر منـوط 
به سـاماندهى تحـولات اجتماعى اسـت که طبیعتـاً باید 
همـه درگیـر آن باشـند.  وزیـر کشـور خاطرنشـان کرد: 
لازمـه قـدرت اجتماعى تحـول اجتماعـى و لازمه تحول 
نیازمنـد حرکت هـاى رو بـه جلـو اسـت کـه روندهـاى 
پایـدار را درون جامعـه شـکل مى دهـد.  وى افـزود: یکى 
از فورى تریـن مشـکلات آسـیب هاى اجتماعـى از بیـن 
بـردن هویـت اجتماعى اسـت و چنیـن جامعـه اى حتماً 
محصول خوبـى نخواهـد داد و افق هاى بلندى را ترسـیم 
نخواهـد کـرد.  وحیدى بیـان کـرد: زمانى که مـا راجع به 
مسـائل اجتماعـى صحبت مى کنیـم راجع به همـه ابعاد 
امنیت صحبـت مى کنیـم.  وى عنوان کرد: در مقایسـه با 
غربى هـا مـا در سـطح پایین آسـیب هاى اجتماعـى قرار 
گرفتـه ایم، ما بنـاى قیاس با وضعیـت خودمـان را داریم.
 وزیـر کشـور اظهار کـرد: باید با یـک همت قـوى وارد کار 
حـل مسـئله هاى اجتماعى شـود، بایـد گفتمان سـازى 
شـود و چگونگـى مواجهـه بـا آسـیب هاى اجتماعـى را 
بـه صـورت کامـل بدانیـم.  وى عنـوان کـرد: بایـد توجه 
دیگـران را جلـب کنیـم همچنیـن یـک نهضت سـریع، 
عقلانى و جهـادى براى حل این موضوع، تشـکیل شـود.

آسیب هاى اجتماعى باید به فوریت حل شود

در سـالیان اخیـر  عمـده چـاى مـورد نیـاز کشـور از 
طریـق واردات تامین مى شـود و تولیـد این محصول 

در داخـل بـه انـدازه نیـاز مصرف کننده نیسـت. 
محصـولات  تریـن  مصـرف  پـر  از  یکـى  چـاى 
کشـاورزى در کشـور ماسـت، مصـرف سـرانه ایـن 
محصول حـدود 1.4 کیلوگرم و کل مصـرف چاى در 
کشـور حـدود 100 هزار تن اسـت.  بر این اسـاس در 
هفته هـاى اخیر مباحث مطرح شـده مبنـى بر تهاتر 
نفـت با برخـى کالاها از جمله چاى بسـیار خبرسـاز 
شـده، در ایـن زمینه اظهـار نظرهـاى فراوانى شـد و 
حتـى برخـى عنـوان کرده انـد چـرا بایـد محصولى 
ماننـد چـاى را بـه کشـور وارد کنیـم ایـن در حالـى 
اسـت کـه در سـالیان اخیـر عمـده چـاى مـورد نیاز 
کشـور مـا از طریـق واردات تأمیـن مى شـود و تولید 

ایـن محصـول در داخـل بـه انـدازه نیاز نیسـت.

تولید 30 درصد چاى مصرفى کشور در داخل 
در همیـن زمینـه صـادق حسـنى، مدیـر اجرایـى 
سـندیکاى چـاى گفتـه اسـت: کشـورهاى هنـد، 
سـریلانکا و امارات متحـده عربى، حـدود 90 درصد 
از چـاى مورد نیـاز کشـور را تأمین مى کننـد. باید به 
ایـن نکته اشـاره کنـم که امـارات متحـده عربى یک 
باغ چـاى ندارد امـا جزو اصلى تریـن تامین کنندگان 
چاى در کشـور اسـت.  بـه گفته این فعـال اقتصادى، 
امـارات متحـده عربـى چـاى را از هنـد و سـریلانکا 

خریـدارى سـپس آن را بسـته بندى مى کنـد.
 وى کیفیـت چـاى تولیـد شـده در سـریلانکا را 
متفـاوت عنـوان کـرد و افـزوده اسـت: ایـن کشـور 
جزو 5 کشـور برتـر تولیدکننـده چاى در دنیا اسـت 
و چـاى بـا درجه هـاى مختلـف از ایـن کشـور وارد 
ایـران مى شـود.  مدیـر اجرایـى سـندیکاى چـاى با 
اشـاره بـه 10 کشـور واردکننـده چـاى، ادامـه داده 
اسـت: چایکاران ایرانـى در مجموع 25 تـا 30 درصد 

چـاى مصرفـى کشـور را تأمیـن مى کننـد. حجـم 
قابـل توجهـى از چـاى ایرانى صـادر مى شـود که اگر 
رونـد صادرات متوقف شـود بـاز هم بـراى تأمین 70 
درصـد از نیاز کشـور نیازمنـد واردات چاى هسـتیم.
 وى دربـاره میـزان واردات چـاى از هنـد و سـریلانکا 
نیـز گفتـه اسـت: در سـال جـارى حـدود 18928 
تن چـاى از هند بـه مبلـغ 89.65 میلیـون دلار وارد 
کردیم این میـزان واردات 42 درصـد از نیاز داخلى را 
تأمیـن مى کند. همچنیـن از سـریلانکا 11598 تن 
به مبلغ 67.86 میلیـون دلار وارد کردیم. این کشـور 
26 درصـد از نیـاز بـازار داخلـى ما را تأمیـن مى کند.

 واردات چاى ذائقه ها را تغییر داد
 همچنیـن حبیب جهان سـاز، رئیس سـازمان چاى 
کشـور در ایـن راسـتا   اعـلام کـرد که بخـش عمده 

چـاى مورد نیـاز کشـور وارداتى اسـت.
 ایـن مقام مسـئول همچنیـن از افزایـش 5 درصدى 
تولیـد بـرگ سـبز چـاى در سـال جـارى خبـر داد و 
گفـت: امسـال 137 هـزار تـن بـرگ سـبز چـاى در 
کشـور تولید شـده کـه 135 هـزار تن آن بـه صورت 

خرید تضمینى توسـط دولت خریدارى شـده است.
 وى اضافـه کـرد: مابقـى ایـن تولید نیز توسـط خود 
کارخانجـات خریدارى شـده و در مجموع نسـبت به 
سـال گذشـته 5 درصد افزایش تولیـد را در این حوزه 
شـاهد بودیم.  جهان سـاز گفـت: از این میـزان برگ 
سـبز چـاى 31 هـزار تـن چاى خشـک تولید شـده 
اسـت.  رئیـس سـازمان چاى کشـور بـا بیـان اینکه 
میـزان مصرف مسـتقیم چاى در کشـور حداکثر 80 
هـزار تن و بـا مصـارف جانبى حـدود 100 هـزار تن 
اسـت، گفت: به طور میانگین سـالانه 60 تـا 65 هزار 

تن چـاى وارد کشـور مى شـود.
 بر ایـن اسـاس کارشناسـان معتقدنـد واردات چاى 
طـى سـال هاى گذشـته باعث شـده ذائقه بسـیارى 
از مـردم بـه سـوى چاى هـاى خارجـى سـوق یابـد، 
ایـن در حالى اسـت که چـاى ایرانـى از مرغوب ترین 
و باکیفیت تریـن چاى هـاى تولیدى در دنیاسـت و با 
اندکى رسـیدگى بـه باغـات و احیـاى آنهـا مى توان 
بخـش زیـادى از نیـاز را در داخـل تولیـد کـرد و این 
مسـأله اى اسـت کـه در سـال هاى گذشـته از آن 

غفلـت شـده اسـت. / مهر 

مدیرعامـل شـرکت بازرگانـى دولتـى ایـران گفت: 
اکنـون برنـج خارجى در حـال تزریـق به بازار اسـت 

و تـا ایجـاد آرامـش در بـازار ادامه مـى یابد.
 یـزدان سـیف  دربـاره چرایـى افزایش قیمـت برنج 
افـزود: هرچقـدر از فصـل برداشـت برنـج فاصلـه 
مى گیریـم بـه جهـت کاهـش عرضـه اى کـه وجود 
دارد و دوم هزینه هـاى ناشـى از انبـاردارى و سـایر 

هزینه هاى ناشـى از ریسـک نگهدارى برنـج خود به 
خود قیمت سـطح برداشـت از بازار فاصلـه مى گیرد.
 مدیرعامـل شـرکت بازرگانى دولتى ایـران تصریح 
کـرد: در سـال زراعـى جـارى دو عامـل در افزایـش 
قیمـت برنج داخلى تأثیر داشـت یکـى کاهش تولید 
برنج در سـطح داخل به دلیل خشکسـالى بى سـابقه 
در کشـور و دوم افزایـش هزینه هـاى تولیـد در حوزه 

دسـتمزد کارگرى اسـت.  وى عامل دیگـر را افزایش 
نـرخ ارز امسـال نسـبت به سـال گذشـته دانسـت و 
اظهـار داشـت: طبق قوانین جارى کشـور به اسـتناد 
قوانین بالادسـتى 40 درصد فقط در حوزه دسـتمزد 
افزایـش قیمـت داشـتیم کـه ایـن مهـم در افزایش 

هزینه هـاى تولیـد اثرگذار اسـت.
 سـیف، گفـت: بـا توجـه بـه کاهـش تولیـد برنج و 
بـه عبارتى عـدم تعـادل عرضـه و تقاضـا نرخ تـورم، 
موجـب افزایـش قیمـت برنـج داخلى شـده اسـت.

 وى افـزود: برنـج داخلـى به دلیـل فرهنگ مصرفى 
مـردم جایگزینى بـراى آن وجود نـدارد و قابل تغییر 
در کوتاه مـدت نیسـت عمـلاً مـا در ایـن حـوزه فقط 
بـا عرضه برنـج خارجى مى توانیـم کمبـود را جبران 
کنیـم کـه در دو مقطـع ایـن اتفـاق رخ داد کـه در 
مهرمـاه تزریـق جـدى انجـام شـد و مجـدد در ایـن 
مرحلـه در حـال انجام اسـت و تـا آرامش بـازار ادامه 
خواهد داشـت.  طبق آمارهـاى موجود نیاز سـالیانه 
کشـور بـه برنج سـه میلیـون تن اسـت که هر سـاله 
بخش عمـده آن از تولیدات داخلى و بخشـى از محل 
واردات تأمیـن مى شـود.  از ابتـداى سـال 1400 
تاکنـون بیـش از 700 هزارتـن برنج از محـل واردات 

تأمین و وارد کشـور شـده اسـت.

جانشـین رئیـس پلیـس راهنمایـى و رانندگـى نیـروى انتظامـى با بیان ”بازگشـت LPG به سـبد سـوخت 
خودروهـا، بازگشـت به یک تجربه شکسـت خورده اسـت“، گفت: من خیلـى بعید مى دانم که مجلس شـوراى 
اسـلامى چنین موضوعى را بدون انجام کارشناسـى پیش ببرد و به آن جنبه قانونى بدهد.  سـردار سـید تیمور 
حسـینى اظهار داشـت: در گذشـته تجربه وجـود LPG را به عنوان یک سـوخت در سـبد سـوخت خودروها 
داشـتیم و موارد زیـادى اتفاق افتاد که مخزن گاز متأسـفانه منفجر مى شـد و گاز LPG خسـارت هاى زیادى 
در حمـل و نقـل داشـته و حتى در مـواردى سرنشـینان را دچـار مصدومیت هایى کرده اسـت. وى افـزود: ورود 

LPG به سـبد سـوخت خودروهـا یک موضوع تجربه شـده اسـت و تجربـه خوبى هم نبوده اسـت.

 مطمئنا سازمان استاندارد از ورود LPG به سبد سوخت خودروها ممانعت مى کند
 جانشـین رئیـس پلیـس راهـور ناجـا تصریـح کـرد: سـوخت LPG  بـه نظر مى رسـد که مناسـب سـوخت 
درون سـوز خودروها نباشـد و مطمئنا سـازمان هایى که باید نظارت کنند، به ویژه سـازمان اسـتاندارد، حتما از 

ورود  آن به سـبد سـوخت خودروهـا ممانعت خواهنـد کرد.
 وى ادامـه داد: وقتـى یـک نوع سـوخت نتوانـد ایمنـى لازم را در عملکـرد موتور و کارکرد وسـیله نقلیـه ایجاد 
کنـد، مطمئنـا از طرف یک سـازمان مثل سـازمان اسـتاندارد که موظف بـه ارزیابـى و نظارت بر همـه حوزه ها 
از جملـه بخش وسـایل نقلیه هسـت، رد مى شـود؛ مطمئنا ورود LPG به سـبد سـوخت خودروهـا نمى تواند 

تأییدیه هـاى لازم را به دسـت بیـاورد.

 مجلس بدون گذراندن مراحل کارشناسى چنین طرحى را پیش نمى برد
 سـردار حسـینى با بیان اینکه ”این مسـئله که سـوخت LPG براى خودروها سـوخت مناسـب و استانداردى 
نیسـت، موضـوع پیچیده اى نیسـت“، گفت: تصمیـم براى ورود LPG به سـبد سـوخت خودروهـا موضوعى 
نیسـت کـه با تصویب یـک قانـون بتـوان آن را پیاده سـازى و اجرا کـرد، حتما مجلس هم بـراى آنکـه قانونى را 
بگذراند، در کمیسـیون هاى تخصصى به دقت روى آن صحبت مى شـود و کمیسـیون تخصصى، از نمایندگان 

دسـتگاه هاى مختلـف دعوت مى کنـد و مشـاوره مى گیرند.
 وى افـزود: مـن خیلى بعید مى دانم که مجلس شـوراى اسـلامى، چنین موضوعـى را بدون انجام کارشناسـى، 

پیش ببـرد و به آن جنبـه قانونى بدهد.

 بازگشت LPG به سبد سوخت خودروها، بازگشت به یک تجربه شکست خورده است
 جانشـین رئیـس پلیـس راهـور ناجـا خاطرنشـان کـرد: مـن تصـور نمى کنـم ورود LPG به سـبد سـوخت 
خودروهـا بـه عنـوان یک قانـون مصوب شـود، چرا کـه مطمئنا بازگشـت LPG به سـبد سـوخت خودروها، 

بازگشـت بـه گذشـته و بازگشـت به یـک تجربـه و طرح شکسـت خورده اسـت.

  مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران :

عرضه برنج خارجى تا آرامش بازار ادامه دارد

جانشین رئیس پلیس راهور ناجا:

 LPG سوخت مناسب و ایمنى براى خودروها نیست
 بعید می دانم مجلس چنین موضوعی را تصویب کند 

راه اندازى 20  میلیون پورت پرسرعت مبتنى بر فیبر نورى براى منازل

 اقدامات دستگاه ها براى اجراى توافق 25 ساله ایران و چین 

راهبرد ایران در مذاکرات توافق دائم براى لغو مؤثر تحریم  هاست

صدور کارت نان تکذیب شد

وزیـر ارتباطـات و فنـاورى اطلاعـات بـا بیـان اینکه 
مردم مـا شایسـته سـرعت هاى چندصـد مگابیتى 
اینترنت هسـتند، گفت: پـروژه «فیبر نـورى نقاط» 
از دهـه فجـر امسـال کلیـد مى خـورد و تـا پایـان 
دولـت سـیزدهم 20  میلیـون پـورت پرسـرعت 
مبتنـى بر فیبـر نـورى براى منـازل و کسـب وکارها 
راه انـدازى مى شـود.   عیسـى زارع پـور در صفحـه 
خود در اینسـتاگرام با انتشـار تصویـرى از نامه یکى 
از کاربـران، نوشـت: نامـه اى را یکى از دوسـتان با واسـطه اى براى من فرسـتاده بود. نامـه 2 فرزند 
خردسـالش خطاب بـه من و گله از بى کیفیتى اینترنت منزلشـان بـود. وقتى خوانـدم واقعا متاثر 
شـدم و خـب حق دارنـد.  وى ادامـه داد: وضعیتى که ایـن عزیزان بـه آن اشـاره کرده اند، وضعیت 
نابه سـامان اینترنـت خانگى اسـت که با سیاسـت هاى غلـط و تلمبارشـده در یک دهه گذشـته 
بـه وجـود آمده، به گونـه اى که حـالا بیـن 181 کشـور رتبـه 142 را داریم. وضعیت تلفـن همراه 
هـم اگرچـه بهتر از ثابت اسـت (رتبـه 70) اما آن هـم نیازمند بهبود اسـت که به صورت مسـتمر 
پیگیـرى مى کنـم.  وزیـر ارتباطـات و فنـاورى اطلاعـات گفت: اصـلاح ایـن رویـه در کوتاه مدت 
امکان پذیر نیسـت، امـا برنامه هاى میان مدت و بلندمدتى براى افزایش کیفیت و سـرعت شـبکه 
ارتباطى کشـور تـدارك دیده ایم. پـروژه «فیبر نـورى نقاط» از دهه فجر امسـال کلیـد مى خورد 
و تـا پایـان دولـت سـیزدهم 20  میلیـون پـورت پرسـرعت مبتنى بـر فیبر نـورى براى منـازل و 
کسـب وکارها راه انـدازى مى شـود.  زارع پور خاطرنشـان کرد: البتـه تحقق این پـروژه بزرگ ملى 
نیازمنـد عزم ملى اسـت که دولت سـیزدهم خـود را براى آن آماده کرده اسـت. مردم ما شایسـته 

سـرعت هاى چنـد صـد مگابیتـى اینترنت هسـتند که دور از دسـترس نیسـت.

 وزیـر امـور اقتصـادى و دارایـى در واکنـش بـه اعلام 
وزیـر امـور خارجـه مبنـى بـر آغـاز توافق 25 سـاله 
ایـران و چیـن، گفت: اکنون هـر کـدام از وزارتخانه ها 
در حوزه هـاى مرتبـط بـه خود بـا طرف چینـى وارد 
مذاکره شـده اند تـا به یک قرارداد مشـترك برسـند.

  سیداحسـان خاندوزى وزیر امور اقتصـادى و دارایى 
دربـاره اظهـارات وزیـر امـور خارجـه مبنـى بـر آغاز 
توافق 25 سـاله ایـران و چین و انجـام گفت وگوهاى 
بیـن دسـتگاهى و وزارتخانه اى  در راسـتاى اجـراى این توافق، بـه خانه ملت گفت: اجرایى شـدن 
یـک تفاهم بلند مدت 25 سـاله مسـتلزم آن اسـت که در سـطح پایین تـر و در سـطح قراردادهاى 
دسـتگاهى و بخشـى قـرار بگیـرد.  وى ادامـه داد: اکنـون هـر کـدام از وزارتخانه هـا به طـور مثال 
صمـت، نیـرو، نفـت و ... در حوزه هـاى مرتبـط به خود بـا طـرف چینـى وارد مذاکره شـده اند تا به 
یـک قـرارداد برسـند و بعـد از آغاز این قراردادهاسـت که عملا سـرمایه گـذارى و رشـد مدنظر ما، 
اجرایـى خواهد شـد.  وزیـر امور اقتصـادى و دارایى تاکید کرد: براسـاس اطلاعات مـن تاکنون این 
قراردادهـا به مرحلـه انعقاد نهایى و آغاز اجرا نرسـیده اسـت و این موضوع مسـتلزم مذاکرات اولیه 
بـود که در سـفر اخیـر امیرعبداللهیان به چیـن و صحبت هایى کـه با همتاى چینى خود داشـت، 
مقدمات لازم انجام شـده اسـت.  خانـدوزى اظهار کـرد: از این پس وزارتخانه ها هرکدام به تناسـب 
قراردادهـاى حـوزه خـود ورود پیـدا کـرده و با جزئیـات چند سـاله و اینکه بـا چه قیمـت و در چه 

سـطح سـرمایه گذارى انجام شـود، کار خـود را آغـاز مى کنند.

 رئیـس کمیسـیون امنیـت ملى و سیاسـت خارجى 
مجلـس شـوراى اسـلامى از پیشـنهاد طـرف غربى 
بـراى توافق موقت بـا ایران خبـر داد و گفـت: راهبرد 
جمهـورى اسـلامى در مذاکـرات توافـق دائـم براى 
لغـو تحریم هاسـت و توافـق موقـت ایده آل مـا نبوده 
و نیسـت.  وحید جلال زاده رئیس کمیسـیون امنیت 
ملى و سیاسـت خارجى مجلس شـوراى اسـلامى  با 
اشـاره به آخرین وضعیـت مذاکرات برجامـى ایران و 
طر ف هـاى غربـى، گفت: طرف هـاى اروپایـى و آمریکایى  تلاش دارنـد حداکثر امتیـازات را در این 
مذاکـرات از ایـران اخـذ کننـد که ایـن در تقابل بـا منافع کشـورمان در مذاکـرات و برجام اسـت.

 رئیـس کمیسـیون امنیت ملى مجلس در پاسـخ به سـؤالى دربـاره ادعـاى غربى ها دربـاره توافق 
موقـت، گفـت: از همـان دور قبـل، غربى هـا به مـا پیشـنهاد مى دادنـد که اگـر نتوانسـتیم توافق 
دائمـى با شـما داشـته باشـیم، بهتر اسـت توافق موقـت کنیم مـا همان موقـع توافق موقـت را رد 
کردیـم چـون تجربـه تلخـى از غربى هـا داریـم.  ”الان هـم طـرف مقابـل به دنبـال توافـق موقت 
هسـت و پیشـنهادهاى را براى توافق موقت مطرح کرده اسـت اما توافق موقت ایده ال ما نیسـت و 
راهبـرد ما توافق دائـم براى لغو تحریم هاى موثر اسـت“.  وى با بیـان ”در مذاکرات دسـتور کار تیم 
مذاکره کننـده لغو تحریم هاى یکجانبه آمریکا علیه کشـورمان اسـت“، افـزود: ایـران در مذاکرات 
به دنبـال ایـن اسـت تحریم هـاى اقتصـادى نیز کـه علیـه ملـت ایـران در دوران ترامپ بـا عناوین 

مختلف وضع شـده اسـت لغو شـود.

رئیس جمهور: 

ایران همواره مدیون بانوانى است که اسوه هاى 
مقاومت در دامان آنان پرورش یافتند 

 رئیس جمهور با گرامیداشـت جایـگاه والاى مادران 
و همسـران شـهداء، خاطـر نشـان کـرد: جمهورى 
اسـلامى ایران همواره مدیون همـت و تلاش بانوانى 
بـا ایمـان و صبور اسـت کـه اسـوه هاى مقاومـت در 
دامـان آنان پـرورش یافتنـد.  آیت االله سـید ابراهیم 
رئیسـى رئیس جمهور در پیامى بـه همایش تکریم 
مـادران و همسـران شـهدا که به مناسـبت سـالروز 
وفـات حضـرت ام البنیـن (سـلام االله علیهـا) برگزار 
شـد، تصریـح کـرد: ملت شـهید پـرور ایـران بـه وجود چنیـن بانوان شـکیبا و شایسـته بـر خود 
مى بالـد و راه و منـش و سـلوك آنان را سرمشـق همه زنـان و مادران نسـل هاى کنونـى و آتى این 
سـرزمین کهن مى دانـد.  متن پیام رئیس جمهور بدین شـرح اسـت:  بسـم االله الرحمـن الرحیم
 درود و سـلام خـدا بـر ارواح پـاك همـه شـهیدان و ایثارگـران والامقـام و پاك سـیرت کـه در راه 
پاسداشـت دیـن و میهن، بـا از خودگذشـتگى و نثار جان، مایه عزت و سـربلندى نظام اسـلامى و 
سـعادت و بلندآوازگى ملت بزرگ ایران شـدند.  سـلام و درود خدا بر مادران و همسـران شهیدان 
و همـه بانـوان گرانقـدرى کـه بـا ایمان راسـخ و تحمـل همـه دشـوارى ها، همراهان همیشـگى 
اسـوه هاى جهـاد و مقاومت بودنـد و امروز نیز الگوهـاى بى بدیل و مروجان حقیقـى مکتب ایثار و 
شـهادت هسـتند.  به یقین در سـایه چنین جایگاهى، مادران و همسـران معظم شـهدا از منزلت 
والایـى برخوردارنـد و پـروردگار متعال آنان را کـه در ایمان و ایثار، الگوى همه بانوان ملت شـریف 
ایران هسـتند، در زمره جرعه نوشـان کوثر نبى منعمان سـفره صبر زینبى و از همنشـینان صلحا 
و شـهدا قرار خواهـد داد.  جمهورى اسـلامى ایران همواره مدیـون همت و تـلاش بانوانى با ایمان 
و صبور اسـت که اسـوه هاى مقاومـت در دامان آنـان بالیدند. ملت شـهید پرور ایران نیـز به وجود 
چنیـن بانوان شـکیبا و شایسـته بـر خـود مى بالـد و راه و منش و سـلوك آنـان را سرمشـق همه 
زنـان و مـادران نسـل هاى کنونى و آتـى این سـرزمین کهـن مى دانـد.  اینجانب با گرامیداشـت 
سـالروز وفـات شـیرزن شـجاع و ایثارگـر حضـرت ام البنین(سـلام االله علیهـا)، این مناسـبت را 
فرصتى ارزشـمند بـراى قدردانـى از مجاهدت بانـوان مؤمن و انقلابى کشـور مى دانم کـه با کلام 
و رفتـار خویـش راه پرفـروغ جلوه هـاى ایثـار و شـهادت را بـه بهترین وجـه، درخشـان و جاودانه 
نگـه داشـتند.  همچنیـن لازم مى دانـم ضمـن قدردانـى از برگزارکننـدگان این مراسـم معنوى 
و فرهنگسـاز، از پـروردگار متعـال سـلامت و عـزت همه مادران و همسـران شـهدا و همـه بانوان 
ایثارگـر ایـران اسـلامى را در ادامه راه نورانى شـهیدان و گسـترش ارزش هاى اسـلامى، مسـئلت 
دارم.  امیـد آنکـه به فضل الهى دعـاى خیر این عزیـزان بدرقه راه مردم و پشـتوانه اى بـراى دولت 

در خدمتگزارى بیشـتر به ملت شـهید پـرور ایران باشـد.

ســـازمان  عمومـــى  روابـــط  رئیـــس 
ــدور  ــب صـ ــا تکذیـ ــه، بـ ــه و بودجـ برنامـ
ــذف  ــرح حـ ــر طـ ــت: اگـ ــان نوشـ کارت نـ
ارز 4200 گنـــدم نهایـــى شـــود، فقـــط 
مصـــرف کننـــده نهایـــى بـــا همـــان 
ــان  ــرد، نـ ــى گیـ ــه مـ ــه یارانـ ــى کـ کارتـ
یارانـــه اى نیـــز خریـــد مـــى کنـــد.   
ـــه  ـــازمان برنام ـــى س ـــط عموم ـــس رواب رئی
ــود در  ــخصى خـ ــه شـ ــه در صفحـ و بودجـ
ـــت  ـــرار اس ـــه ق ـــت: ن ـــازى نوش ـــاى مج فض
ـــى  ـــان کوپن ـــه ن ـــود، ن ـــادر ش ـــان ص کارت ن
ـــى  ـــرح نهای ـــر ط ـــت، اگ ـــتور کار اس در دس
شـــود، فقـــط مصـــرف کننـــده نهایـــى بـــا 
همـــان کارتـــى کـــه یارانـــه مـــى گیـــرد، 
نـــان یارانـــه اى نیـــز خریـــدارى مـــى 
کنـــد.  ســـید محمـــد موســـوى در ادامـــه 
ـــه  ـــت یاران ـــه پرداخ ـــت ک ـــده اس ـــادآور ش ی
ـــذف دلالان؛  ـــردم) و ح ـــر (م ـــه آخ ـــه حلق ب
ـــه  ـــا ک ـــى ه ـــذاق برخ ـــه م ـــت ب ـــوم اس معل
ـــد.  ـــوش نیای ـــود، خ ـــى ش ـــر م ـــان آج نانش
ــازمان  ــس سـ ــى، رئیـ ــعود میرکاظمـ مسـ
از  جـــارى  21دیمـــاه  برنامه وبودجـــه  
بررســـى نحـــوه توزیـــع یارانـــه آرد و نـــان 
در دولـــت خبـــر داد و دربـــاره حـــذف ارز 
ـــت: دارو و  ـــه 1401 گف ـــى در بودج ترجیح
ـــى  ـــص ارز ترجیح ـــر تخصی ـــه آخ ـــان حلق ن
هســـتند. طرحـــى بـــراى خریـــد نـــان بـــا 
کارت مخصـــوص در دســـت بررســـى اســـت.  
وى دربـــاره جزئیـــات ایـــن طـــرح در 
دســـت بررســـى گفتـــه بـــود؛ اگـــر قـــرار 
ــان ادامـــه  ــراى نـ باشـــد تخصیـــص ارز بـ
ــد  ــورت خواهـ ــن صـ ــه ایـ ــد بـ ــدا کنـ پیـ
ــار  ــه در اختیـ ــى کـ ــا کارتـ ــه بـ ــود کـ بـ
آن هـــا قـــرار خواهـــد گرفـــت، اقـــدام بـــه 

خریـــد نـــان مى کننـــد.

وابستگى کشور 
به واردات 

چاى
تامین کنندگان اصلی چای ایران 
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شهر -   جامعه   ٣

خبر مدیـر گـروه ارتقـاى سـلامت دانشـگاه علـوم پزشـکى قـم، نسـبت بـه آغاز پیک ششـم 
هشـدار داد و خاطـر نشـان کرد: متاسـفانه آمـار هاى ابتـلا به کرونـا در جامعه رو بـه افزایش 
اسـت و بهتریـن اقـدام بـراى جلوگیـرى از ابتـلا بـه ویـروس کرونا و مـرگ و میـر، تکمیل 
رونـد واکسیناسـیون اسـت. محمد تقى سـلطانى  با اشـاره بـه فعالیت مراکز واکسیناسـیون 
در اسـتان قـم، اظهارکـرد: تمامـى 28 مرکـز خدمـات جامع سـلامت و 89 پایگاه سـلامت 
و همچنیـن 4 پایـگاه تجمیعى در اسـتان آماده انجام واکسیناسـیون همشـهریان هسـتند. 

مدیرگـروه ارتقـاى سـلامت دانشـگاه علـوم پزشـکى قـم همچنیـن نسـبت بـه آمادگـى 
49 خانـه بهداشـت و 14 مرکـز خدمـات جامـع در روسـتاهاى اسـتان در خصـوص انجـام 
واکسیناسـیون خبر داد. وى در خصوص واکسـن هـاى موجود، تصریح کـرد: در حال حاضر 
واکسـن هاى برکت، سـینوفارم، اسـپایکوژن، پاسـتاکووك و پاسـتاکوك پـلاس در تمامى 
مراکز مذکور موجود اسـت. مدیرگروه ارتقاى سـلامت دانشـگاه علوم پزشـکى قـم، عنوان 
کرد: واکسـن آسـترازنکا در حال حاضر در مراکز واکسیناسـیون موجود نیسـت امـا به زودى 

در سـطح دانشـگاه هاى درمان توزیع خواهد شـد. سـلطانى با بیـان اینکه در صـورت تزریق 
هر نوع واکسـنى در دوز اول و دوم، امکان تزریق اسـپایکوژن و پاسـتاکوك در دوز سوم وجود 
دارد، ادامـه داد: البتـه باید توجه داشـت کـه در دوز دوم امکان تغییر نوع واکسـن وجـود ندارد. 
وى نسـبت بـه آغاز پیک ششـم هشـدار داد و خاطر نشـان کرد: متاسـفانه آمار هـاى ابتلا به 
کرونـا در جامعـه رو بـه افزایـش اسـت و بهتریـن اقدام بـراى جلوگیـرى از ابتلا بـه ویروس 

کرونـا و مرگ و میـر، تکمیل روند واکسیناسـیون اسـت.

قم در آستانه ورود به پیک ششم/ امکان تزریق نوع دیگرى از واکسن در دوز سوم 

 مسـئول سـازمان بسـیج سـازندگى قم از توزیع 16 هزار 
بسـته معیشـتى در ایـام شـهادت حضـرت زهـرا (س) و 
دومین سـالگرد سـردار شـهید سـلیمانى خبر داد.  محمود 
داوودآبادى،مسـئول سـازمان بسـیج سـازندگى استان قم 
در گفـت و گـو بـا خبرنـگاران بـا اشـاره بـه ایـن که سـپاه 
پاسـداران در ادامـه کمک هـاى مومنانـه کـه از ابتـداى 
شـیوع کرونا در سـطح کشور انجام شده اسـت، به مناسبت 
ایام فاطمیه و دومین سـالگرد شـهادت سـردار حاج قاسـم 
سـلیمانى یـک میلیون بسـته معیشـتى را در کشـور توزیع 
کـرد، گفـت: توزیـع ایـن بسـته ها بیـن محرومـان در 
اسـتان ها به سـازمان هاى بسـیج سـازندگى سـپرده شـد.

 او مـى گوید: سـهم اسـتان قم بالغ بـر 16 هزار بسـته بود 
کـه در ایـن ایـام بـا همـت و مشـارکت کمیتـه امـداد امام 
خمینـى (ره)، گروه هـاى جهـادى، پایگاه هـا و حوزه هـاى 
مقاومت و موسسـات خیریه به نیازمندان و آسـیب دیدگان 
از کرونـا اهـدا شـد.  مسـئول سـازمان بسـیج سـازندگى 
اسـتان قم با اشـاره بـه این کـه این بسـته ها شـامل برنج، 
مـرغ، روغن، حبوبـات و ماکارونى اسـت، گفـت: ارزش هر 
بسـته بالغ بـر 450 هزار تومـان بود که بـه نیابت از سـردار 
شـهید حاج قاسـم سـلیمانى به گروه هاى هدف اهدا شـد.

 آسـتان مقـدس حضـرت معصومـه(س)30 دى مـاه 
را آخریـن مهلـت ثبـت نـام حضـورى جشـن «شـده ام 9 
سـاله»اعلام کـرد.  امور فرهنگى خواهران آسـتان مقدس 
بانـوى کرامـت همـه سـاله بـراى دختـران 9 سـاله و تازه 
مکلف شـده مراسـم جشـن تکلیـف را بـا عنوان «شـده ام 
9 سـاله» بـا همـکارى مدرسـه ها و آمـوزش پـرورش 
برگـزار مى کنـد.  کارشناسـان امـور فرهنگـى خواهـران 
بـا افتتـاح کانـال «شـده ام 9 سـاله» ضمـن برگـزارى 
برنامه هـاى متنوع فرهنگى، احـکام مربوط به نمـاز، روزه، 
حجـاب، عفـاف و احـکام تقلیـد را بـه دختـران نومکلـف 
آمـوزش دهنـد.  ایـن جشـن در سـال گذشـته بـه دلیـل 
محدودیت هـاى کرونایـى بـه صـورت مجازى در سـطح 
ملـى برگزار شـد و امسـال ضمـن افتتـاح کانال «شـده ام 
9 سـاله» مراسـم جشـن «شـده ام 9 سـاله» بـه صـورت 
حضـورى و محـدود بـراى دختـران نومکلف قمـى برگزار 
مى شـود.  ظرفیـت پذیـرش جشـن عبـادت بـه صـورت 
حضـورى  به دلیـل محدودیت هـاى کرونایى حـدود 400 
نفـر اسـت و اولویت پذیرش با کسـانى اسـت کـه زودتر در 
این جشـن ثبت نـام کنند.  پذیـرش دانش آمـوزان مدارس 
و مناطـق در ایـن مراسـم جشـن بـه صـورت حضـورى و 
گروهـى ممکن بـوده و در صورت ثبت نام گروهى مراسـم 
جشـن عبادت بـراى دانش آموزان هر مدرسـه بـه صورت 
گروهـى برگـزار خواهد شـد.  علاقه منـدان بـراى ثبت نام 
و گرفتـن دعـوت نامه بایـد از 27 تا 30 دى ماه همـه روزه از 
سـاعت 9 صبح تـا 17 مى تواننـد به صحن صاحـب الزمان 
(عـج)، روبـروى کفشـدارى12، طبقـه بـالا، امورفرهنگى 
خواهـران مراجعـه کنند.   دختـران علاقه مند براى کسـب 
اطلاعـات بیشـتر مى تواننـد بـه کانال «شـده ام 9 سـاله» 
بـه نشـانى shodeam۹saleh@ در پیام رسـان 

ایتـا مراجعـه کنند.

فرمانـده انتظامـى اسـتان از توقیـف 2 دسـتگاه کامیـون 
بنـز و کشـف 30 تن چـوب قاچـاق در اسـتان قم خبـر داد. 
سـردار  سـید محمـود میرفیضـى گفـت: مأمـوران یـگان 
تـکاورى فرماندهى انتظامى قـم در اجراى طـرح مبارزه با 
قاچـاق کالا، 2 دسـتگاه کامیـون بنز حامل چـوب قاچاق را 
در محور ” قم-گرمسـار“ متوقف کردند.  سـردار میرفیضى 
گفـت: در بازرسـى از داخل کامیـون اول 20 تـن و کامیون 
دوم 10 تـن چـوب قاچـاق و فاقـد هرگونه مجوز، کشـف و 
2 نفـر در ایـن رابطه دسـتگیر شـدند.  او گفت:برابـر اعلام 
کارشناسـان، ارزش کالاى مکشـوفه بیش از 900 میلیون 
ریال برآورد شـده اسـت.  سـردار میرفیضى گفت: متهمان 
به همـراه خودرو هـاى توقیفى و کالاى قاچاق جهت سـیر 

مراحل رسـیدگى بـه مرجـع ذیصلاح تحویل شـدند.

وزیـر آمـوزش و پـرورش گفـت: حضـور دانـش آمـوزان 
در مـدارس اجبـارى نیسـت، امـا مـدارس بایـد بـا رعایـت 
شـیوه نامه هـاى بهداشـتى باز باشـند. یوسـف نـورى گفت: 
همـکاران مـا مى تواننـد دانـش آمـوزان را گروه بنـدى کرده 
و از فضا هـاى جانبـى اسـتفاده کننـد.  94 درصـد معلمـان و 
دانـش آمـوزان دوز اول و حـدود 75 درصـد دوز دوم واکسـن 
کرونـا را دریافـت کـرده انـد. مـدارس روسـتایى و حاشـیه 
شـهر ها همگى باز هسـتند اما در برخى کلانشـهر ها و مراکز 
اسـتان ها هنـوز این اتفـاق به صـورت کامـل نیفتاده اسـت.

 توزیع 16 هزار بسـته معیشـتى به 
نیـت سـردار دل ها در قم

  30 دى مـاه؛ آخریـن مهلـت ثبت نـام 
در جشـن «شـده ام 9 ساله»

 کشف 30 تن چوب قاچاق در قم

 حضـور دانـش آمـوزان در مـدارس 
اجبـارى نیسـت

یکـى از مراجـع تقلید گفـت: خانواده ها نقـش مهم و مؤثـرى براى آگاهـى فرزندان از آسـیب هاى مـواد مخدر 
بـر عهـده  دارند و بایـد به آن ها گوشـزد کنند کـه مواد مخدر خانمان سـوز اسـت و همه زندگـى را از بیـن مى برد.

بـه گـزارش  پایگاه اطلاع رسـانى آیت االله علـوى گرگانى، اسـکندر مومنى دبیرکل سـتاد مبارزه با مـواد مخدر 
بـا حضـور در دفتـر آیـت االله علـوى گرگانـى در قـم بـا وى دیـدار کـرد. آیـت االله علـوى گرگانـى در ایـن دیدار 
اظهـار داشـت: برخـى از موضوعـات در اجتمـاع به تنهایى انجـام نمى شـود و نیازمند همـکارى دیگران اسـت، 
موضـوع مقابلـه بـا مـواد مخـدر این گونه اسـت. وى با اشـاره بـه نقـش خانواده هـا در تربیـت فرزنـدان افزودند: 
خانواده هـا نقـش مهم و مؤثرى بـراى آگاهـى فرزندان از آسـیب هاى مـواد مخدر بـر عهده دارند و بایـد به آن ها 
گوشـزد کننـد که مـواد مخـدر خانمان سـوز اسـت و همـه زندگـى را از بین مى بـرد. مرجـع تقلید شـیعیان بیان 
کـرد: نوجوانـان و جوانان باید مراقب باشـند که در رفاقت ها از آن ها سوءاسـتفاده نشـود و فریـب نخورند و گرفتار 
مواد مخدر نشـوند چون آسـیب هاى بسـیار سـختى بـه همـراه دارد. اسـتاد درس خارج حـوزه تصریح کـرد: باید 
فرزنـدان را آگاه کـرد که فریب نخورنـد و گرفتار مواد مخدر نشـوند، در امـور اجتماعى کارهـا باید باهمت جمعى 
پیـش بـرود تا بـه سـرانجام و موفقیت برسـد. وى افـزود: جوانانـى که گرفتـار مواد مخـدر مى شـوند قصد ترك 
کـردن دارنـد ولى کار سـختى اسـت چون تبدیل بـه عادت شـده و همت و تلاش زیـادى نیاز اسـت. مرجع تقلید 
شـیعیان بـا تأکید بر اینکه نسـل جـوان بایـد به گونه اى تربیت شـوند که قوه دفاعیه داشـته باشـند، عنـوان کرد: 
جوانـان هیـچ گاه نباید به سـمت مواد مخـدر نروند، افـرادى که گرفتار مـواد مخدر شـده ناامید نشـوند و باهمت 

مضاعف مـواد خانمان سـوز را تـرك کرده و بـه جامعـه بازگردند.
آیـت االله علـوى گرگانى با تأکید بر لـزوم آگاهى جوانان نسـبت به تبعات مـواد مخدر خاطرنشـان کرد: موعظه 
بسـیار اثربخـش اسـت و بى اثـر نیسـت، همان گونـه کـه خداونـد در قـرآن کریـم مى فرمایـد «اى پیامبر(ص) 

یـادآورى کـن» و حتماً این یـادآورى اثـر دارد.

رییـس کمیسـیون ویـژه جمعیـت مجلس شـوراى اسـلامى 
گفـت: با سیاسـت هاى جمعیتى سـال هاى اخیر شـاهد سـقوط 

آزاد در رونـد جوانـى جمعیت در کشـور هسـتیم.
امیرحسـین بانکـى پـور     در نشسـت اسـتانى اجـراى قانـون 
حمایـت از خانواده و جوانى جمعیت در مجتمع پردیس دانشـگاه 
علـوم پزشـکى قـم، افـزود: بـا رونـد کنونـى کاهـش جمعیت، 
کشـورمان بـا یـک ابربحـران جـدى در 30 سـال آینـده روبرو 
خواهـد شـد. وى اضافـه کرد: هـر دولتى 20 سـال آینـده در این 
کشـور روى کار باشـد، بـا این رونـد کاهش و سـالمندى جمعیـت، با بحرانى جـدى روبرو خواهد شـد کـه از هر 
بحرانـى همچون کرونـا و قحطى هم بدتر اسـت. وى ادامـه داد: این بحـران از آنچه فکر مى کنیم بـه ما نزدیک 
تـر اسـت و اگـر کارى صورت نگیرد شـاید بسـیارى از ما شـاهد آن باشـیم. بانکى پور بـا بیان این کـه پنج درصد 
جمعیـت ایـران در گذشـته سـالمند بودنـد ولـى اکنون بـه مـرز 10 درصـد رسـیده ایم، گفـت: اگر رونـد کنونى 
ادامـه یابـد، طـى دهه هـاى آینـده 30 درصـد جمعیت جـزو قشـر سـالمند خواهند بـود و ایـن یعنى سـیاه چاله 
جمعیتـى و بحـران واقعـى کـه به هیچ وجـه قابل قبول نیسـت. وى ادامـه داد: تـا همیـن اواخر، جزو چند کشـور 
جـوان دنیـا بودیـم، ولى با سیاسـت هایى که اعمـال شـد، سـقوط آزاد را تجربه مى کنیـم که طى 30 سـال، جزو 
کشـورهاى سـالمند جهـان خواهیم بـود. وى با بیـان اینکه جمعیـت سـالمند، هزینه هاى درمانى بیشـترى هم 
مى طلبـد، گفـت: آیا 30 سـال آینده کـه 30 درصـد جمعیت ایران سـالمند خواهند بـود، زیرسـاخت هاى درمانى 
هـم به همین میزان توسـعه خواهنـد یافت؟ رییس کمیسـیون ویژه جمعیت مجلس شـوراى اسـلامى به دیگر 
خطـرات کاهـش جمعیـت و سـالمندى آن پرداخـت و افـزود: کاهـش نیروى آمـاده بـکار یکـى از بحران هاى 
اقتصـادى و اجتماعـى ناشـى از ایـن مسـاله خواهـد بـود، همچنین مـدارس خالـى مى شـوند و باید آن هـا را به 
خانـه سـالمندان تبدیـل کنیم و بـه این ترتیـب یک ابربحـران براى کشـورمان بـه وجود مى آیـد. وى با اشـاره 
بـه بـاز بـودن پنجره جمعیت کشـور در حـال حاضر، گفـت: البته باید بـه این نکته هـم توجه داشـت که جمعیت 
آمـاده بـه ازدواج و فرزنـدآورى زودتـر از بسـته شـدن این پنجره جمعیتـى کاهش مى یابـد، به عبارتـى چیزى از 
دوره طلایـى بـراى جبـران جمعیـت باقى نمانـده اسـت. وى با بیـان این که هر چنـد امکان بـارورى تا اواسـط 
چهل سـالگى وجـود دارد، خاطرنشـان کـرد: با ایـن حال بـارورى با افزایش سـن خطرآفرین مى شـود و سـقف 
سـن بـارورى بى خطـر 35 سـال اسـت، بنابراین اصـلا زمان فرصت سـوزى نیسـت. بانکـى پور تصریـح کرد: 
در قانـون حمایـت از خانـواده و جوانـى جمعیت، به مخالفـان و منتقـدان فرصت زیـادى دادیم تا نظـرات خود را 

مطـرح کننـد، به طورى کـه بیش از 90 جلسـه در کمیسـیون بـا این افـراد برگزار شـد.

مشـاور عالـى وزیـر بهداشـت،درمان و آمـوزش پزشـکى 
درجمعیـت گفت: نرخ رشـد جمعیـت و میـزان بـارورى در ایران 
به شـدت رو بـه کاهـش اسـت، در حالى که ایـن رقـم در دهه 60 
بسـیار خوب بـود، ولى اکنون نـرخ بارورى به زیر حد جانشـینى 2 
فرزند رسیده اسـت. ناصر سـیم فروش  در نشسـت استانى اجراى 
قانـون حمایت از خانـواده و جوانـى جمعیت در مجتمـع پردیس 
دانشـگاه علـوم پزشـکى قـم، افـزود: لازم اسـت ائمـه جمعـه 
و جماعـات پیشـگام شـوند و احادیـث و روایـات را بـا اسـتفاده از 
ظرفیـت حضـور مردم در مسـاجد و مراکز مذهبى و دینى تبییـن و ترویج کنند؛ به عبارتـى همه بخش هاى جامعه 
و همـه افـراد به ویژه افـرادى که تریبون دارنـد باید براى افزایش جمعیت بسـیج شـوند. وى با بیان این کـه ازدواج 
و فرزنـدآورى در قـرآن و روایـات مورد توجه جدى قرار گرفته اسـت، اضافـه کرد: در آیات مختلفـى مى خوانیم که 
خداوند امر به ازدواج و سـاده گرفتن تشـکیل خانـواده داده و البته مسـاله اقتصادى را هم در کنـار این موضوع مورد 
توجـه قرار داده اسـت. وى با بیان این کـه فرصت طلایى افزایـش جمعیت دراختیار جامعـه امروز قـرار دارد،افزود: 
25 درصد جمعیت کنونى در سـن فعال هسـتند و اگر از فرصت باقیمانده به درسـتى اسـتفاده شـود،دغدغه کشـور 
از نظر سـالمندى جمعیـت ایران کاهش مى یابد، زیرا پنجره جمعیتى هنوز باز اسـت. عضو پیوسـته فرهنگسـتان 
علـوم پزشـکى طـرح حمایـت از خانـواده و جوانى جمعیـت را یکـى از مهم تریـن گام هـا در این زمینه دانسـت و 
بیـان کـرد: راهکارهاى مختلفى بـراى اجراى این قانون پیش  بینى شـده کـه البته راهکارهـاى فرهنگى اهمیت 
ویـژه اى دارنـد و در کنـار آن، مشـوق هاى اقتصـادى هم تاثیرگـذار خواهنـد بـود. وى ادامـه داد: ازدواج به هنگام، 
فرزنـدآورى به موقـع و توجـه بـه افزایش جمعیت بایـد فرهنگـى عمومى بیـن ایرانیان باشـد. وى با بیـان اینکه 
فرصـت طلایـى افزایـش جمعیـت در اختیار جامعـه امـروز قـرار دارد، گفت: اگـر از فرصـت باقیمانده به درسـتى 
اسـتفاده شـود، دغدغه کشـور از نظـر سـالمندى جمعیت ایـران کاهش مى یابد. سـیم فروش با اشـاره به شـروع 
برنامه هـاى کنتـرل جمعیت، گفـت: همان زمـان هشـدارهاى لازم را از طریق رسـانه ها مطرح کردیـم ولى مورد 
توجه قرار نگرفت؛ در حالى که بسـیارى از شـیوه هاى عقیم سـازى غیرقابل بازگشـت بودند، ولى تبلیغات سـمت 
و سـویى دیگـر داشـت. وى ادامـه داد: بسـتن لوله هـا در آن سـال ها بـه رایـگان انجـام مى شـد، ولى بـراى عمل 
بازگشـت، چنـد میلیـون هزینـه لازم بـود که البته همیشـه هـم موفقیت آمیـز نبودنـد. مشـاور وزیر بهداشـت با 
اشـاره به مقایسـه الگوى کاهش نرخ بـارورى در ایـران و میانگین جهانى، گفت: درطول تاریخ بیشـترین سـقوط 
جمعیـت در ایـران و چیـن رخ داده و اکنـون به زیر حـد جایگزینى رسیده اسـت. وى تغییرات درصد رشـد جمعیت 
ایـران در پنـج سـال اخیـر را مورد توجـه قـرار داد و افزود: ایـران تنها یـک درصد جمعیـت جهـان را دارد و رتبه 18 
را از نظـر جمعیـت در دنیـا به خـود اختصـاص داده اسـت در حالى کـه ظرفیت هاى بیشـترى داریم. سـیم فروش 
دربخـش دیگـرى از سـخنان خـود گفت: مشـکل اصلـى به هـم خـوردن تـوازن جمعیت، عـدم توزیـع صحیح 
امکانات اسـت نـه افزایش جمعیت. وى افزود: درعین حال شـاهد هسـتیم که صندوق جمعیت ملـل متحد وامى 
150 میلیـون دلارى بـراى تنظیم خانواده به ایـران اختصاص داده و تنهـا جایزه اى که در حوزه بهداشـتى دریافت 
کرده ایـم، بـراى همین کاهش جمعیت بوده اسـت. نخسـتین همایش اجـراى قانون حمایـت از خانـواده و جوانى 
جمعیت به میزبانى اسـتان قم در سـالن شـهید یخچالى پردیس دانشـگاه علوم پزشـکى قم و به صـورت مجازى 
برگزار شـد؛ در این نشسـت کمـال حیدرى معاون بهداشـت وزارت بهداشـت، سـید حامد برکاتى مدیـرکل دفتر 
سـلامت جمعیت و خانواده و مدارس وزارت بهداشـت و امیرحسـین بانکى پور رییس کمیسـیون مشـترك طرح 

جوانـى جمعیت و حمایـت از خانواده مجلس شـوراى اسـلامى سـخنرانى کردند.

آیت الله علوی گرگانی:

خانواده  نقش مهمى در آگاه سازى فرزندان
 از مواد مخدر دارد

رییس کمیسیون ویژه مجلس شورای اسلامی:

شاهد سقوط آزاد در جوانى جمعیت   ایران هستیم

مشاور وزیر بهداشت:

میزان بارورى درکشور به شدت رو به کاهش است

نسـبت  بیشـتر  تمرکـز  لـزوم  بـر  قـم  اسـتاندار 
بـه صنایـع بومـى اسـتان تاکیـد کـرد و گفـت: 
ظرفیت هـاى موجـود نیازمنـد تقویـت اسـت و براى 
تولیـد فـرش بایـد بـه صـورت ویـژه برنامه ریـزى 
کنیـم.   جلسـه کارگـروه توسـعه صـادرات اسـتان 
قـم   در سـالن کرامـت اسـتاندارى بـا حضـور سـید 
محمدتقـى شـاهچراغى اسـتاندار قـم و تعـدادى از 
تولیدکننـدگان و صادر کنندگان اسـتان برگزار شـد.
اسـتاندار قـم با اشـاره بـه توجه دولـت بـه افزایش 
صـادرات  گسـترش  گفـت:  کشـور،  صـادرات 
موضوعـى ضرورى اسـت و با بسـته شـدن قـرارداد 
25 سـاله بـا کشـور چیـن و همچنیـن سـفر آینـده 
رئیـس جمهـور بـه کشـور روسـیه ظرفیت هـاى 

خوبـى ایجـاد خواهـد شـد.
وى افـزود: مـا تـلاش مى کنیم تـا درآمد اسـتان را 

بـالا ببریـم و مى شـود بـا ارتبـاط بـا سـفیران ایران 
در کشـور هاى دیگـر از طریـق وزارتخارجـه ایـن 

موضـوع را تقویـت کـرد.
شـاهچراغى گفـت: بایـد نسـبت بـه صنایـع بومى 
اسـتان بیشـتر تمرکـز و تقویت ظرفیت هـاى موجود 
را دنبـال کنیـم و در موضـوع تولیـد فرش اسـتان نیز 

بـه صـورت ویـژه برنامه ریزى داشـته باشـیم.
وى در مـورد مشـارکت اتحادیه هـا و بخش هـاى 
خصوصـى اسـتان قـم بیـان کـرد: اتحادیه هـا و 
بخش هـاى خصوصـى بـا طرح نـکات، پیشـنهادات 
و نظـرات خـود در ایـن نشسـت، مى تواننـد بـه 

مجموعـه صـادرات اسـتان کمـک کننـد.
نماینـده عالـى دولـت در اسـتان قـم در مـورد 
برگـزارى نمایشـگاه بین المللـى اسـتان تاکیـد کرد: 
مسـئولان مربوطه بـا کمـک یکدیگر و بـدون فوت 

وقـت تـلاش خـود را بـراى بکارگیـرى از ظرفیـت 
رسـانه ها در راسـتاى شناسـاندن نمایشـگاه بیـن 
المللـى بـه مـردم، دنبـال کننـد و ارتبـاط بیـن تولید 
کنندگان و نمایشـگاه بیشـتر شـود چراکه نمایشـگاه 
اگـر درسـت شـکل گیـرد، مـردم از ظرفیـت تولیـد 

اسـتان بهـره بیشـترى خواهنـد بـرد.

سرپرسـت دانشـگاه علـوم پزشـکى قـم بـا تاکیـد بر 
اینکـه رشـد کمـى و کیفـى جمعیـت در کنـار یکدیگر 
مهـم اسـت، گفـت: بهداشـت، درمـان و سـلامت 
جمعیت موضوع مهم و موثرى در رشـد جمعیت اسـت 

کـه نبایـد از آن غافـل شـویم.
مهـدى مصرى     در نشسـت اسـتانى «اجـراى قانون 
حمایـت از خانـواده و جوانـى جمعیـت» در مجتمـع 
پردیـس دانشـگاه علوم پزشـکى قـم، افزود: سـلامت 
اجتماعـى بـا مقوله هـاى مختلـف از جملـه فرهنگ و 
اقتصـاد مرتبط اسـت و ما باید بـه دنبال تامیـن نیازها و 

زیرسـاخت ها در ایـن عرصه هـا باشـیم.
وى اضافـه کـرد: افزایـش کمى و کیفـى جمعیت، هر 
دو در قانـون حمایـت از خانواده و جوانـى جمعیت مورد 
توجـه قـرار گرفتـه اسـت. وى بـا بیـان این کـه پنجره 
جمعیتـى کشـور هنـوز بـاز اسـت، گفـت: لازم اسـت 
بـراى رسـیدن بـه الگـوى اسـلامى ایرانى پیشـرفت، 
از ظرفیـت جمعیـت جوان کشـور اسـتفاده کنیـم، ولى 
توجه بـه جوانى جمعیـت در سـال ها و دهه هـاى آینده 
هـم اهمیـت بسـزایى در ایـن زمینـه دارد. مصـرى بـا 
تاکیـد بـر این کـه توجـه بـه کیفیـت جمعیـت در کنار 
کمیـت هم اهمیت ویـژه اى دارد، گفـت: در حوزه کارى 
وزارت بهداشـت، درمـان و آمـوزش پزشـکى، توجه به 
مسـائل درمانى و بهداشـتى جمعیت حاضـر و جمعیتى 
اسـت کـه در آینـده اضافه خواهـد شـد. وى ادامـه داد: 
پایـش اجتماعـى یکى از مسـائلى اسـت کـه در بخش 
آموزشـى وزارت بهداشـت مـورد اهتمـام قـرار گرفتـه 
اسـت، بیمارسـتان هاى مـا در زمینـه درمان نابـارورى 
پیشـگام شـده اند و در حـوزه کاهـش سـقط، بازنگرى 
نظام سـازى در زمینـه عقیم سـازى و بسـتن لوله هـاى 
رحمـى و نظـارت بیشـتر و دقیق تـر در ایـن زمینـه و 
همچنیـن بهداشـت بـارورى مـردان و زنـان از دیگـر 
موضوعاتـى اسـت کـه بایـد مـورد توجـه قـرار بگیرد. 

وى بـا بیـان این کـه نقـش دانشـگاه هاى غیـر علـوم 
پزشـکى هم در حـوزه جامعه شـناختى، روان شـناختى 
و فرهنگ سـازى افزایش جمعیت بسـیار موثـر خواهد 
بود، گفت: شـعار دولت سـیزدهم، عدالت در دسترسـى 
بـه امکانـات درمانـى اسـت کـه در ایـن حـوزه باید به 

ارتقـاء سـواد بهداشـتى هـم توجه شـود.
سرپرسـت دانشـگاه علـوم پزشـکى قـم بـا اشـاره به 
پنـج راهبـرد تعییـن شـده در قانـون جوانـى جمعیـت 
بـراى دانشـگاه هاى علـوم پزشـکى، به برخـى از آن ها 
اشـاره و خاطرنشـان کـرد: از جملـه ایـن راهبردهـا 
مى تـوان به رصـد و آمایـش جمعیـت، توانمندسـازى 
همه جانبـه  تکامـل  مـادران،  سـلامت  خانواده هـا، 
افزایـش  و  دانشـجویان  ازدواج  تسـهیل  کـودکان، 
خوابگاه هـاى متاهلـى و تقویـت و ترویـج فرزنـدآورى 
در مراکـز جامـع سـلامت اشـاره کـرد. وى بـا بیـان 
اینکـه انتظاراتـى از روسـاى دانشـگاه ها و مدیـران 
دسـتگاه هاى اجرایـى براى تحقـق اهداف ایـن قانون 
وجـود دارد، گفـت: جریان سـازى در گفتمـان افزایـش 
جمعیـت مهم تریـن انتظـار اسـت. وى بـا بیـان اینکه 
برگـزارى نشسـت هاى توجیهـى در خصـوص قانون 
افزایـش و جوانـى جمعیـت در دسـتور کار قـرار دارد، 
بیان کـرد: همچنیـن اختصاص پنـج درصـد اعتبارات 
پژوهشـى بـراى مسـاله رشـد جمعیـت، حمایـت از 
پایان نامه هـاى دانشـگاهى و حـوزوى در ایـن زمینـه، 
تقویـت مراکـز آمـوزش خانـواده بـا رویکـرد سـبک 
زندگـى اسـلامى و ایرانـى، فرهنگ سـازى در قانون و 
اسـتفاده از ابـزار هنـر و رسـانه بـراى جوانـى جمعیت و 
اسـتفاده از ظرفیـت سـازمان هاى مردم نهـاد، خیرین و 
واقفـان هـم به عنـوان دیگـر ابزارهـاى مورد اسـتفاده 

پیش بینـى شـده اسـت.
مصـرى ادامـه داد: در زمینـه افزایـش خوابگاه هـاى 
متاهلـى، جلسـاتى بـا بانک رفـاه داشـته ایم تـا بتوانیم 

از ظرفیـت تسـهیلات بانکـى هـم در ایـن زمینـه 
اسـتفاده کنیم. وى با اشـاره به اهمیت و جایـگاه وزارت 
بهداشـت در طـرح جوانى جمعیـت، بیان کـرد: البته در 
گذشـته آن طور کـه باید و شـاید جایگاه ایـن وزارتخانه 

در ایـن امـر را جـدى نمى گرفتنـد.
مصـرى بـا بیـان این کـه خلاصـه مباحـث مطـرح 
شـده در نشسـت حاضـر، به صـورت کتابـى چکیـده 
بـه دانشـگاه ها، مراکـز و دسـتگاه هاى ذیربـط ارسـال 
خواهـد شـد، گفت: کاهـش بـارورى و کاهش جمعیت 
که منجر به سـالمندى در سـال هاى آینده خواهد شـد، 
یکـى از مهم تریـن چالش هـاى پیش روى کشـورمان 
اسـت. نخسـتین همایـش اجـراى قانـون حمایـت از 
خانـواده و جوانـى جمعیـت بـه میزبانى اسـتان قـم در 
سـالن شـهید یخچالى پردیس دانشـگاه علوم پزشکى 
قـم و به صورت مجـازى درحال برگزارى اسـت؛ در این 
نشسـت حجت الاسلام والمسـلمین ناصر رفیعى عضو 
هیـات علمـى جامعـه المصطفـى العالمیه، سـید حامد 
برکاتـى مدیـرکل دفتر سـلامت جمعیـت و خانـواده و 
مـدارس وزارت بهداشـت، درمـان و آموزش پزشـکى، 
امیرحسـین بانکـى پـور رییـس کمیسـیون مشـترك 
طـرح جوانـى جمعیـت و حمایـت از خانـواده مجلـس 
شـوراى اسـلامى و ناصـر سـیم فروش عضو پیوسـته 
فرهنگسـتان علوم پزشـکى سـخنرانى خواهنـد کرد.

ــواد مخــدر از امضــاى  ــا م ــارزه ب ــرکل ســتاد مب  دبی
ــدر و  ــواد مخ ــا م ــارزه ب ــتاد  مب ــن س ــه بی توافق نام
حوزه هــاى علمیــه خخبــر داد و گفــت:    طــلاب 
ســخنرانى  مخــدر  مــواد  آســیب هاى  دربــاره 

. مى کننــد
آیـت االله  بـا  دیـدار  در  مؤمنـى  اسـکندر  سـردار   
علوى گرگانـى مرجع تقلید شـیعیان کـه در دفتر معظم 
لـه برگزار شـد، اظهـار داشـت: در زمینـه مقابله بـا مواد 
مخـدر اقدامـات و برنامه ریـزى زیادى صـورت گرفته 

اسـت.
دبیـر کل سـتاد مبـارزه بـا مـواد مخـدر بـا اشـاره بـه 
آسـیب هاى مـواد مخـدر و لزوم آگاهـى جوانـان افزود: 
یکـى از موضوعاتى که مـورد تأکید اسـت جلوگیرى از 
ورود مـواد از مرزها و همچنین پیشـگیرى مـورد تأکید 
اسـت. وى با تأکید بـر اینکه درمان معتادان و بازگشـت 
بـه جامعـه و توانمندسـازى آن هـا از جملـه برنامه هاى 

مدنظر اسـت، بیان کـرد: در حوزه پیشـگیرى همکارى 
مناسـبى با آموزش وپـرورش و دانشـگاه ها انجام شـده 
و همچنیـن توافق نامـه اى بـا مدیـر حوزه هـاى علمیه 
داشـتیم که سـخنرانان درباره آسـیب هاى مـواد مخدر 

صحبـت کنند.
سـردار مؤمنـى عنـوان کـرد: در حـوزه نگهـدارى و 
درمـان معتـادان از ظرفیـت خیـران بهـره مى گیریـم 
و در تهـران، قـم، مشـهد، تبریـز و برخـى از اسـتان ها 
خیـران پـاى کار آمدنـد، هفتـه گذشـته در اسـتان قم 
مرکـزى بـه همـت یک خیـر کلنگ زنى  شـد کـه  در 

راسـتاى درمـان و نگهـدارى معتـادان اسـت.
دبیـر کل سـتاد مبـارزه بـا مـواد مخـدر عنـوان کـرد: 
مرکـزى در اسـتان قـم بـه همـت سـپاه و بسـیج در 
راسـتاى درمان معتادان راه اندازى شـد، بایـد از ظرفیت 
مـردم و خیـران در ایـن زمینه به خوبـى اسـتفاده کرد تا 

بحـث درمـان به خوبـى انجام شـود.

وى خاطرنشـان کـرد: کارهـاى زمین مانـده زیـادى 
داریـم، درمجمـوع نسـبت به گذشـته شـرایط بهترى 
داریـم ولى بـراى موفقیـت نیازمنـد اهتمـام جدى تر و 

مشـارکت مردم هسـتیم.

معـاون راهـدارى اداره کل راهـدارى و حمل ونقـل 
جاده اى قـم گفت: با اعتبـار 40 میلیارد ریـال و در قالب 
2 طـرح پیمانـى امانـى، طـرح تکمیـل و ایمن سـازى 

تقاطـع قلعـه سـنگى محـور قـم - جعفریه اجرا شـد.
بـه گـزارش خبرگـزارى مهـر، اکبـر نـوروز پـور در 
گفت وگویـى اظهـار داشـت: طـرح فـوق در راسـتاى 
ارتقـاى سـطح ایمنـى و تسـهیل ترافیـک در یکـى از 
مهمتریـن کریدورهـاى جـاده اى کشـور اجـرا شـده 
اسـت. وى همچنین تصریح کرد: محـور قم - جعفریه 
بـه دلیـل نقـش کریـدورى مهمـى کـه در اتصـال 
اسـتان هاى شـمالى و غربـى، بـه مرکـز کشـور دارد، 
همـواره در اولویـت برنامه هـاى عمـران جـاده اى این 
اداره کل در قالـب طرح هـاى نگهـدارى و ایمن سـازى 
بـوده اسـت. وى اجـراى طـرح راهـدارى محـورى در 
کریـدور قـم - جعفریـه را نشـان از اهمیت ایـن محور 
دانسـت و یـادآور شـد: انتخاب محـور قـم - جعفریه به 
عنـوان یکـى از 10 کریدور کشـور که طى سـال جارى 
و  عوامـل  تمرکـز  بـا  محـورى،  راهـدارى  طـرح 
ماشـین آلات راهدارى دربازه زمانى دوماهـه اى در آنها 
اجـرا شـد، بیانگـر نقـش ارتباطى آن در کشـور اسـت.
وى در ادامـه بـه اجراى طـرح تکمیلى و ایمن سـازى 
تقاطع قلعه سـنگى واقـع در محور قم - جعفریه اشـاره 
و تصریـح کـرد: بـا توجـه بـه موقعیـت تقاطـع قلعـه 
سـنگى که نقـش تقسـیم کننـده ترافیک به دومسـیر 
کریـدورى بـا ویژگى هـاى روسـتایى - شـهرى دارد، 
طـى سـال هاى گذشـته به احـداث یـک دسـتگاه پل 
زیرگـذر توسـط اداره کل راه وشهرسـازى قـم در محل 

اقـدام شـد. نوروزپور افـزود: پس از احداث پـل و اصلاح 
پـاره اى مـوارد موضوعـه، تکمیل و ایمن سـازى تقاطع 
در دسـتور کار اداره کل راهـدارى و حمل ونقـل جاده اى 
اسـتان قـرار گرفـت. معاون راهـدارى قـم در خصوص 
اقدام هـاى صـورت گرفتـه در راسـتاى تکمیـل و 
ایمن سـازى تقاطع قلعه سـنگى بیان داشـت: بـا توجه 
بـه احداث پـل زیرگذر و دوبانده شـدن مسـیر در تقاطع 
مذکـور، اجراى طـرح تکمیلـى و ایمن سـازى تقاطع با 

حساسـیت ویـژه اى طراحـى و اجرا شـد.
نـوروز پـور تنـوع در مـوارد اجرایـى طـرح را عامـل به 
کارگیـرى ظرفیت هـاى پیمانـى امانى دانسـت و بیان 
کـرد: افـزون بر 40 میلیـارد ریال جهت تکمیـل و ایمن 
سـازى تقاطع قلعه سـنگى هزینه شـد کـه 32 میلیارد 
ریـال آن بـه صـورت پیمانـى و از محـل درآمدهـاى 
سـازمان راهـدارى و حمـل ونقـل جـاده اى تأمیـن 
اعتبـار شـد. وى همچنین هشـت میلیـارد ریـال دیگر 
از مجمـوع هزینه هـاى اعلامـى را مربـوط بـه اجـراى 
امانى طرح دانسـت و تصریـح کرد: تهیـه و نصب 150 
عـدد تابلوى اخطـارى انتظامـى، عملیـات خاکبردارى 

و خاکریـزى بـه میـزان 10 هـزار تُـن، شانه سـازى بـه 
طول چهـار کیلومتر، تهیـه و نصب 300 عـدد گل میخ 
جداسـازنده، تهیـه و نصـب بشـکه ایمنى به تعـداد 10 
عـدد از جملـه مـواردى بوده که بـه صـورت امانى تهیه 
و اجـرا شـده اسـت. نوروزپور تهیـه و نصب نیوجرسـى 
مفصلـى بـه طـول یـک کیلومتـر، اسـتوانه ایمنـى به 
تعـداد 50 عـدد، تابلـوى اطلاعاتـى و سـازه مشـبک 
متعلقـه بـه ابعـاد 20 متـر مربـع، اجـراى خط کشـى به 
طول چهـار کیلومتـر را در زمره اقدام هایى برشـمرد که 

بـه صـورت پیمانـى در ایـن طرح اجرا شـده اسـت.
وى در ادامـه یـادآور شـد: افـزون بـر 600 نفـر روز، 
عوامـل اجرایـى و 400 روز کار، انـواع ماشـین آلات 
راهـدارى اسـتان، جهـت اجراى ایـن طرح بـه صورت 
امانـى فعالیت داشـته اند. معـاون راهـدارى قم مجموع 
اقدام هـاى صـورت گرفتـه توسـط اداره کل متبـوع 
را در راسـتاى رفـع ایـن نقطـه حادثـه خیـز و همچنین 
تأمین ایمنـى ترددکنندگان محور قم جعفریه دانسـت 
و تصریـح کـرد: بـا توجه بـه اجـراى طرح سـاماندهى 
تقاطع قلعـه سـنگى توسـط اداره کل راه وشهرسـازى 
اسـتان، اقدام هـاى اداره کل راهـدارى و حمل ونقـل 
جـاده اى اسـتان، صرفـاً تکمیلـى و در راسـتاى تأمیـن 

ایمنـى محـور قـم - جعفرآبـاد بوده اسـت.
نوروزپـور در پایـان بـا قدردانـى از تعامـل اهالـى و 
کاربرانـى کـه از مسـیر اجـراى طـرح تـردد داشـته اند، 
ابـراز امیـدوارى کـرد: با حـذف ایـن نقطه حادثـه خیز 
در محـور قـم - جعفریه، شـاهد کاهش حـوادث در این 

محـور کریـدورى اسـتان باشـیم.

استاندار قم:

تقویت صنایع بومى استان قم دنبال مى شود

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم:

رشد کیفى در کنار رشد کمى جمعیت دنبال شود

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

امضاى توافق نامه بین ستاد  مبارزه با مواد مخدر و حوزه هاى علمیه

معاون راهداری قم:

طرح تکمیل تقاطع محور قم - جعفریه به بهره بردارى رسید
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